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Sprawozdanie

Komisy i wodnej o wniosku posła Gótza i Tow. w sprawie zabudo
wania potoków górskich i zalesienia stoków gór u źródłowisk Du- 

nujca, obwałowania Dunajca i przyspieszenia jego regulacyi.

Wysoki Sejmie!
Rzeka Dunajec i wszystkie praw ie jego dopływy m aią charakter wybitnie 

górski, można powiedzieć najbardziej górski ze wszystkich rzek galicyjskich, 
gdyż biorąc swój początek w Tatrach, przyjm uje on w dalszym biegu w siebie 
wszystkie rzeki i potoki tak  z tej ja k  z tam tej strony z najwyższysh T atr wy
pływające, — z tego też powodu niewątpliwie zasługuje na specyalną uwagę tak 
władz rządowych ja k  autonomicznych, tak  pod względem zalesienia stoków, jak  
regulacyi dopływów. Komisya wodna zatem  uważa szybkie tempo tej regulacyi 
jako  pożądane.

Na mocy ustaw  już  obowiązujących sięgać ma regulacya samej rzeki od 
ujścia do Nowego Targu (najw. Patent z r. 1861 i ust. z 16/IX 1101 D. u. k. Nr. 
108), oprócz tego m ają być regulowane liczne potoki w górnym biegu (ust. ż dnia 
9. m aja 1907).

W  średnim jednak  biegu wpadające potoki nie są dotychczas żadną 
ustaw ą regulacyjną objęte bez względu na to, czy ich źródła leżą w wysokich
górach, czy nie ? Z  tego powodu w ynikają w i e l k i e  t r u d n o ś c i  d la  r e g u l a c y i  i trzeba
przewidzieć, czy w przyszłości nie będzie trzeba opłakiwać wielkich sum na re- 
gulacyę wydanych, a zmarnowanych przez tę  połowiczność, widoczną już przy 
założeniu całej akcyi.

Wniosek posła Gótza stara się tę lukę póki czas zapełnić i przypuszczać 
można, że w ten  sposób, jeżeli roboty przez niego żądane, zostaną na czas p rze
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prowadzone, to odda on wielką przysługę nie tylko tam tejszym  okolicom, lecz 
także krajowi i państw u przez uratow anie znacznych funduszów , które na regu- 
lacyę D unajca m ają być wydane.

U staw a o zalesieniach stoków g irsk ich  z 15/YI 1904 D. u. k. Nr. 94, dopiero 
w ostatnich czasach została w życie wprowadzoną i je s t bardzo poźytecznem, 
że W ys. Sejm w tej mierze swój głos o przyspieszenie jej przeprowadzenia 
podniesie.

Komisya wodna przypuszcza, że najwłaściwszem  będzie uczynić to 
ogólnie, będąc przekonaną, że akcya W ydziału krajowego tam zostanie skiero
waną, gdzie tego będzie potrzeba.

Co do obwałowania, to istnieją dziś wały po lewej stronie od ujścia Więc- 
kówki do ujścia do Wisły (ust. z 2/ IK  1895 i 25/YII 1901) i na praw ej stronie od 
Bogumiłowie do W isły (ust. z I/IX 1892), obecnie chodzi o przedłużenie tych wałów 
w górę rzeki w miejscach gdzie są potrzebne.

Potrzeba ich przedłużenia nie może ulegać wątpliwości.
Na tej podstawie Komisya wodna wnosi:

W ysuki Sejm raczy uchwalić :

1) Poleca się Wydi iałowi krajowemu, aby akcyę ochronnego zalesienia 
stoków górskich na podstawie ustawy z 15/YI 1904 Dz. u. k. N. 94 przyspieszył.

2) Poleca się W ydziałowi krajowemu, aby zbadał potrzebę i korzyści obu
stronnego obwałowania Dunajca w górę, od istniejących już wałów i zdał sprawę 
Sejmowi względnie przedłożył projekt tego obwałowania.

3) Poleca się W ydziałowi krajowemu, aby porozumiał się ze stronami 
interesowanem i, celem przeprowadzenia regu lacy  bocznych dopływów Dunajca, 
w jego średnim biegu drogą osobnych ustaw  krajowych, lub m niejszych m elioiacyi.

4) W zyw a się R ząd:
aby na przestrzeni Dunajca w powiatach Brzeskim i Tarnowskim przyspieszono 
regulacyę w tych miejscach, w których ostatnie powodzie spowodowały stan 
groźny dla nadbrzeżnych gruntów.
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